

ЗАДАНИЯ А13-А14

СОЦИОКУЛЬТУРНАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ

РЕШЕНИЕ КОММУНИКАТИВНЫХ ЗАДАЧ

Уважаемые учащиеся 10-11 классов, для успешного выполнения заданий А13-А14 необходимо знание *conversational formulas* (разговорных формул). Разговорные формулы предлагаю разделить на три части: грамматический аспект (часть А), речевые шаблоны (часть В) и полезную лексику (часть С). Учитывая эти три компонента, вы с легкостью выберите подходящую по смыслу реплику.

Учитель английского языка «Средняя школа №41 г.Могилёва»:
Малиновская Екатерина Григорьевна

НЕМНОГО ТЕОРИИ)))

ЧАСТЬ А

Грамматика

Тема №1. Выражения согласия и не согласия. (Я тоже. Я тоже не.)

I способ (6 класс). He likes bananas.

I like bananas too.

Я люблю бананы тоже.

He doesn't like bananas.

I don't like bananas either.

Я не люблю бананы тоже.

II способ (7 класс) He likes bananas.

So do I.

Я тоже.

He doesn't like bananas.

Neither do I. = Nor do I.

Я тоже.

III способ (10-11 класс) He likes bananas.

Me too.

Я тоже.

He doesn't like bananas.

Me neither.

Я тоже.

Тема №2. Особенности употребления either, neither, both, none, any

2 абъекта
both and (и ... и ...)

either or (или ... или ...)

neither nor (ни ... ни ...)

3 абъекта и более
all (все)

any (любой)

none (ничего/никого)

How much coffee do we have? - None at all.

Would you like juice or water with your meal? – Neither, thank you.

Shall I order beef or chicken? – Either will do.

Тема №3. Вопросительные предложения: Разве? Неужели?

I'd (=I would) wait a bit longer if I were you. – Would you?

I can't use the computer. – Can't you?

You shouldn't take more than three pills a day. Shouldn't I?

Maria (=she) **doesn't** play the piano. – Doesn't she?

That boy (=he) **is** always causing trouble. – Is he?

ЧАСТЬ В.

(Разговорные фразы-шаблоны)

Речевые шаблоны

Рекомендации по обучению

Все речевые шаблоны приведены с переводом. Однако, многие из выражений, невозможно перевести дословно слово в слово. Мы переводим фразы ПО СМЫСЛУ. **Запоминайте выражения КАК ЕДИНОЕ ЦЕЛОЕ, концентрируясь НА СИТУАЦИИ, в которой данная фраза будет употребляться.**

Учите фразы группами. Помните: важно понимать, в какой именно ситуации вы будете слышать или использовать каждое выражение.

ДА.

Sure, go ahead. / No, go ahead. (B2) Да, конечно, вообще не вопрос. Да, конечно, валяйте. Да, конечно, не стесняйтесь. Да, конечно, продолжайте.	Could I ask you a rather personal question? Is it all right if I use your computer for a while? Do you mind if I open the window?
By all means. Конечно. Да, разумеется.	May I borrow your book? Are you going to join us?
With pleasure. It would be my pleasure. С удовольствием.	Why don't you come on a picnic with us one day? Would you like to come to the concert tonight? Would you do me a favour? If I find the homework difficult, will you help me?
I'd love to. С удовольствием.	Would you like me to accompany you?
Do, please. Да, пожалуйста.	Shall I take the chairs away? Shall I go and fetch a chair for you?
I'm afraid so. Боюсь, что да.	Is he still in hospital? It looks like rain, doesn't it?
I don't mind. Я не против. Я не возражаю.	May I smoke here?
Agreed! I couldn't agree more. Более чем согласен. Не могу не согласиться. Абсолютно согласен. Совершенно согласен.	What if we meet at 6? Our history lessons are really boring, aren't they?

Именно так!	
Most willingly. Весьма охотно.	What about going for a picnic? Would you like to go shopping?

НЕТ

Not at all. No, not at all. Вовсе нет. Нет, вовсе нет.	Was your journey tiring? Would you mind closing the door? Would you mind if I came with you? I hope it's much trouble for you.
Not in the least. Нисколько! Ничуть. Нисколечко. Ни в малейшей степени. Ни капельки.	Have I been given you a lot of trouble? Do you mind if I borrow your phone for a minute? Would you mind if turned on the light?
I'm afraid not. Боюсь, что нет.	Have you got the time? Is Miss Grey still working there? Has he spoken to the boss about?
Nothing at all. Совсем ничего. Ничего особенного.	Are you doing anything special tonight?
Nothing of the kind. Ничего подобного.	English grammar is very easy, don't you think?

Ответ на извинение

Don't worry. Не волнуйтесь. Не беспокойтесь. Не переживайте. That's all right. That's all right. Don't worry. That's OK. =It's OK. Всё в порядке. Ничего страшного.	Sorry, I've spilt some wine on your trousers. Sorry, I'm late – the traffic was terrible. I'm sorry to interrupt you.
Never mind. Не важно. Не бери в голову. Ладно, не важно. It can't be helped. Never mind. It can't be helped. Ничего не поделаешь.	I'm really sorry that I lost your dictionary. I forget to bring my lunch.
Don't mention it. Не упоминай это. О, всё в порядке.	Sorry I shouted at you. I didn't mean it.

Ответ на благодарность

It's my pleasure. My pleasure.	Thanks for your help. It's very kind of you to bring me home.
---	--

The pleasure is all mine. Не за что. Пожалуйста. Я рад служить. Я рад вам помочь. Что вы, не стоит.	You've been really helpful.
It was nothing, really. That's nothing. It's nothing. Не за что. Пустяки.	I'm grateful to you for your helping hand.
You're welcome. Не за что. Пожалуйста.	Thank you ever so much for the ride.
Don't mention it. Не за что. Пожалуйста. Не стоит благодарности.	It's very nice of you to say so. Thanks for everything.
That's all right. Не за что.	Thanks for showing me around the city.

ЧАСТЬ С.

Речевые фразы – ЦТ 2021

(Полезная лексика)

ТОП-11 популярных фраз, которые помогут Вам уверенно чувствовать во время разговора с англоязычными собеседниками.

Don't lose your heart.	Не падай(те) духом. Не унывай(те). Не опускай(те) руки.
It's up to you.	Вам решать. Выбор за тобой.
Take your time.	Не спешите. Не торопитесь.
Take it easy.	Не принимайте это близко к сердцу. Успокойтесь. Расслабьтесь.
Hold on, please.	Не вешайте трубку, минуточку.
I don't feel like it.	Мне что-то не хочется этого.
I didn't mean to.	Я не хотел.
How is she doing?	Как она? Как у нее дела?
Very unlikely.	Очень маловероятно. Вряд ли.
Indeed!	Точно!
It's out of the question.	Об этом не может быть и речи.

to put in a word for me = Will you remember to put in a word for me? *замолвить словечко за кого-либо*

to be at a loss = I'm at a loss. *быть в замешательстве / в затруднении*

to be soaked to the skin = Oh bother, you are soaked to the skin! *промокший до нитки*

a window seat / an aisle seat *место у окна / место у прохода*

to be in two minds = I'm in two minds. *сомневаться / колебаться*

to put sb through = Will you put me through to Mr Bond? *соединять (по телефону)*

to keep an eye on sb/sth = Do you mind keeping an eye on my bike? *присматривать за кем-либо / чем-либо*

ЗАДАНИЯ

№1 Дополните мини-диалог, выбрав подходящую по смыслу реплику.

X: Would you like to work for a big company?

Y: ...

X: Me neither.

1) Not really. 2) Sure, with pleasure. 3) That's quite all right. 4) I'll do my best. 5) I'm all for it.

№ 2 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

We took the kids to the museum last Sunday.

1) Me too. 2) So they have! 3) Nor can I. 4) Sure, no problem. 5) Neither do I.

№ 3 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

I really enjoyed that movie!

1) Not too much. I've been pretty busy. 2) I'm hurrying as fast as I can! 3) Don't mention it.

4) That doesn't sound too bad. 5) I did, too.

№ 4 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Isn't it?

1) It's his turn. 2) The meeting is over. 3) It's a nice party. 4) It's not his fault.

№ 5 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Is it?

1) It isn't my idea. 2) He keeps changing his mind. 3) It's time for dinner.

4) It seems that we are not welcome here.

№ 6 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Has he? It's unlike him.

1) He'd like to make a party. 2) He is going abroad this summer. 3) He hasn't done anything wrong.

4) He's let me down again.

№ 7 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

I'd like to go for a drink now.

1) Nor do I. 2) Neither would I. 3) Either had I. 4) So would I.

№ 8 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

He can't give up smoking.

1) Neither have I. 2) Either do I. 3) Nor can I. 4) So can I.

№ 9 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

So have I.

1) I think she is mistaken. 2) I quite agree with them. 3) I've done my best to help him.

4) I haven't said a word.

№ 10 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Neither do I.

1) I like caviar. 2) I'm not keen on football. 3) I can't afford to buy a car. 4) I don't remember her address.

№ 11 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Nor do I.

- 1) You love blondes, don't you? 2) He hasn't got a sense of humour.
3) I don't listen to hard rock. 4) He won't join us for lunch.

№ 12 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Would you like tea or coffee?

- 1) Either would I. 2) Neither, thanks. 3) Any is to my liking. 4) Wouldn't I?

№ 13 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

None at all.

- 1) Can you give me a lift? 2) Have you got any ideas?
3) May I have your telephone number? 4) Do you mind staying a little longer?

№ 14 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Shall I order beef or chicken?

- 1) It makes no difference. 2) None. 3) Either will do. 4) I can't help you. 5) I can't stand it.
-

№15 Дополните мини-диалог, выбрав подходящую по смыслу реплику.

X: Do you like Daniel?

Y: We don't really get on, to be honest.

X: ...

- 1) Are you really? 2) Let's hope so. 3) That's enough. 4) I hope you don't. 5) That's a pity.

№16 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

What a pity!

- 1) I quite agree with you. 2) I never said anything of the kind.
3) He refused to join us. 4) You can't be serious.

№17 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Sorry. I can't join you. I work tonight.

- 1) What a shame! 2) It's my pleasure. 3) Never mind. You can share mine. 4) None at all.

№18 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Pass me that book, please.

- 1) I'd love to. 2) I could. 3) I don't know. 4) Here you are. 5) Oh, no thanks, I couldn't.

№19 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Sorry to keep you waiting.

- 1) It's my pleasure. 2) That's all right. 3) Thank you all the same. 4) The same to you. 5) With pleasure.

№20 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Do you mind if I put the TV on?

- 1) Sorry, I'd rather not. 2) Really? I don't. 3) No, go ahead. 4) None at all. 5) Sure, what's up?

№21 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

It's so nice to invite me here.

1) Nothing special. This and that. 2) Not at all. 3) Not really. 4) It's my pleasure. 5) The same to you.

№22 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Do you mind if I switch off the light?

1) I'm afraid I don't. 2) I'll make up my mind. 3) Never mind. 4) Not in the least. 5) My pleasure.

№23 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

It's very kind of you.

1) Never mind. 2) Nothing of the kind. 3) With pleasure. 4) Don't mention it. 5) That's depends.

№24 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

May I smoke here?

1) I don't feel like it. 2) None at all. 3) I don't mind. 4) I can't promise. 5) I don't really care.

№25 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

I hope it's not much trouble for you.

1) I apologise for all the trouble. 2) I'm afraid so. 3) That's a good point. 4) Don't mention it. 5) Not at all.

№26 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Can you hold the door for me, please?

1) Hold on, please. 2) It's hard to say. 3) Nothing at all. 4) It doesn't matter. 5) No problem.

№27 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Do you mind keeping an eye on my bike?

1) That's very kind of you. 2) I'm afraid so. 3) The pleasure is all mine. 4) Not at all. 5) I don't think so.

№28 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Would you like me to accompany you?

1) Hold on, please. 2) Always at your service. 3) Please, don't. 4) I'd love to. 5) No, I wouldn't.

№29 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Do accept my sincere gratitude.

1) You are welcome. 2) None of it. 3) Go ahead! 4) That's very kind of you. 5) I am afraid not.

№30 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

It's very kind of you, you really shouldn't have bothered.

1) Don't worry, I won't. 2) No, not at all. 3) Why should you? 4) It was nothing, really.

№31 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

It's very kind of you to bring me home.

1) Nothing of the kind. 2) With pleasure. 3) My pleasure. 4) You are quite right.

№32 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

May I borrow your book?

1) By all means. 2) With pleasure. 3) None at all. 4) It's my pleasure. 5) I hope so too.

№33 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Can I use your power bank?

1) I'm very sorry, indeed. 2) It's a pity. 3) Nothing at all. 4) No, go ahead. 5) I'm afraid not.

№34 Выберите реплику-стимул, подходящую по смыслу к предложенной ответной реплике.

X: ...

Y: Do, please.

1) Do you think he can do it? 2) Shall I take the chair away?
3) I couldn't do it in any case. 4) I can't do it at such a short notice.

№35 Выберите реплику-стимул, подходящую по смыслу к предложенной ответной реплике.

X: ...

Y: With pleasure.

1) Why don't you come on a picnic with us one day? 2) Did you enjoy your stay in England?
3) Are you taking the trip on business or for pleasure? 4) It's been a pleasure to meet you.

№36 Выберите реплику-стимул, подходящую по смыслу к предложенной ответной реплике.

X: ...

Y: Yes, by all means.

1) I think he's mistaken. 2) The party wasn't great fun. 3) Is there a train? 4) Are you going to join us?

№37 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

I don't do well in all the subjects, I'm afraid.

1) I don't feel like it. 2) Don't lose heart. 3) It's out of the question. 4) Don't mention it. 5) None at all.

№38 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Why not join us for the weekend?

1) I don't feel like it. 2) None at all. 3) I don't mind. 4) I can't promise. 5) I don't really care.

№39 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Oh bother, you are soaked to the skin!

1) Take it easy. 2) It's kind of you. 3) I'd rather you didn't. 4) Indeed! 5) I don't think much of it.

№40 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Is a window seat OK with you?

1) I'm very sorry, indeed. 2) I don't mind sharing. 3) I'd rather take a seat.
4) By the aisle would be better. 5) I'm afraid so.

№41 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

I'm not ready yet.

1) But why can? 2) It's up to you. 3) Take your time then. 4) Oh, please, don't bother.

№42 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Should I wait or come back late?

1) I don't see why not. 2) No, I'd rather not. 3) Better late than never. 4) No, not particularly. 5) It's up to you.

№43 Выберите ответную реплику, подходящую по смыслу к предложенной реплике-стимулу.

Will you put me through to Mr Bond?

1) Hold on, please. 2) Always at your service. 3) Please, don't. 4) I'd love to. 5) No, I wouldn't.